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59. møde 

Onsdag den 12. marts 1980 kl. 13.00 

Dagsorden: 

1) Spørgsmål om meddelelse af  orlov til og 
indkaldelse af  stedfortræderen for folketings- 
medlem Mette Groes. 

2) Indstilling fra udvalget til valgs prøvelse. 

3) Spørgsmål til ministrene. 

4) Anden behandling af: 
Forslag til lov om beskyttelse af havmiljø- 

et. 
(Lovforslag nr. L 79). 

5) Anden behandling af: 
Forslag til lov om ekspropriation til byud- 

vikling. 
(Lovforslag nr. L 94). 

6) Første behandling af' 
Forslag til lov om udnævnelse af biskop- 

per og om stiftsbåndsløsning. 
(Lovforslag nr. L 134). 

7) Første behandling af' 
Forslag til lov om udbygning af bane- 

strækningen mellem Lejre og Holbæk. 
(Lovforslag nr. L 145). 

8) Første behandling af' 
Forslag til lov om en værdipapircentral. 
(Lovforslag nr. L 161). 

Meddelelser fra formanden: 

Tredje næstformand (Ove Jensen): 

I skrivelse af 10. marts meddeler ministe- 
ren for skatter og afgifter, at han ønsker 
skriftligt at fremsætte: 

Forslag til lov om ændring af  lov om retsaf- 
gifter. 

(Lovforslag nr. L 167). 

Medlemmer af folketinget Wilhjelm (VS), 
Steen Folke (VS) og Waldorff (VS) har med- 
delt mig, at de ønsker skriftligt at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om afvikling 
af  lejeværdibeskatning og rentefradrag for 
ejerboliger. 

(Beslutningsforslag nr. B 82). 

I skrivelse af dags dato meddeler under- 
visningsministeren, at hun ønsker skriftligt at 
fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om ung- 
domsuddannelserne. 

(Beslutningsforslag nr. B 83). 

Skriftlig fremsættelse aff orslag: 

Ministeren for skatter og afgifter (Hjortnæs): 
Jeg skal hermed tillade mig for det høje 

ting at fremsætte: 
Forslag til lov om ændring af  lov om retsaf- 

gifter. 
(Lovforslag nr. L 167). 
Det foreliggende lovforslag går i alt væ- 

sentligt ud på en mere teknisk præget tilpas- 
ning af retsafgiftsloven til lov nr. 237 af 8. 
juni 1979 om leje og lov nr. 238 af samme 
dato om midlertidig regulering af boligfor- 
holdene samt til en ændring af retsplejelo- 
ven, ligeledes af samme dato. De nævnte lo- 
ve er trådt i kraft den 1. januar 1980. 

Ændringen af retsplejeloven går bl. a. ud 
på en ændret beregning af sagens værdi, når 
påstanden angår en ydelse, der skal betales 
et ubestemt antal gange. Værdien beregnes 
herefter ved at gange ydelserne pr. år med 10 
mod tidligere i reglen med 5. 

Denne ændring af retsplejeloven skal efter 
forslaget ikke have betydning for retsafgifts- 
beregningen i lejesager. Her skal der stadig 
ganges med 5. 

Herudover stilles der forslag om en æn- 
dring af beregningen af retsafgifter i kon- 
kurs- og gældsfragåelsesboer. Ændringen går 
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ud på, at en lempelsesregel, der blev indsat i 
retsafgiftsloven i 1978, ikke skal gælde i til- 
fælde, hvor gældsfragåelsesboet er solvent. 

Idet jeg i øvrigt henviser til bemærknin- 
gerne til lovforslaget, skal jeg anbefale for- 
slaget til velvillig behandling i det høje ting. 

Wilhjelm (VS): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om afvikling 

af lejeværdibeskatning og rentefradrag for 
ejerboliger. 

(Beslutningsforslag nr. B 82). 
Jeg skal i øvrigt henlede opmærksomhe- 

den på, at beslutningsforslaget er en gen- 
fremsættelse af et i folketingsåret 1978-79 
fremsat forslag, se Folketingstidende, sp. 
7898, samt tillæg A sp. 3053. 

Jeg skal i øvrigt henvise til de bemærknin- 
ger, der ledsager beslutningsforslaget. 

Undervisningsministeren (Dorte Bennedsen): 
Jeg tillader mig herved for det høje ting at 

fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om ung- 

domsuddannelserne. 
(Beslutningsforslag nr. B 83). 
Det er regeringens opfattelse, at ungdoms- 

uddannelserne afspejler de alvorligste proble- 
mer inden for undervisningssektoren i dag. 
Områdets opbygning i adskilte sektorer med 
hver sine regler og vilkår giver ikke blot pro- 
blemer med hensyn til administration og ud- 
nyttelse af ressourcer, men skaber tillige pro- 
blemer for den enkelte, der kommer i van- 
skeligheder på grund af systemets manglende 
overskuelighed og fleksibilitet. 

Denne uholdbare situation er inden for de 
seneste år blevet yderligere forværret gennem 
den meget voldsomme stigning i søgningen 
til gymnasiet. Samtidig har utilstrækkelig ka- 
pacitet resulteret i en faktisk adgangsbe- 
grænsning ved en række andre uddannelser, 
først og fremmest EFG-uddannelserne. 

Der er fortsat en betydelig del af de unge, 
der ikke er motiverede for at fortsætte deres 
uddannelsesforløb efter folkeskolen. Trods 
en betydelig indsats i de senere år befinder 
ungdomsarbejdsløsheden sig stadig på et 
uacceptabelt højt niveau. 

Det er regeringens opfattelse, at udviklin- 
gen nu har nået ei punkt, hvor det er helt 
nødvendigt at løse de fundamentale proble- 
mer inden for området. I modsat fald risike- 
rer man, at den udvikling, der allerede er i 
gang, vil fortsætte og dermed forstærke de 
påviste skævheder. 

Regeringen har ved flere lejligheder givet 
udtryk for denne holdning, og det var i over- 
ensstemmelse hermed, at jeg under fore- 
spørgselsdebatten om ungdomsuddannelserne 
i april 1979 gav tilsagn om at fremkomme 
med et konkret udspil i indeværende sam- 
ling. Dette udspil foreligger nu i form af for- 
slaget til folketingsbeslutning. 

Forslaget bygger på den grundlæggende 
tanke, at der skal gives alle unge et tilbud 
om en ungdomsuddannelse. En garanti her- 
for forudsætter, at samtlige uddannelsestil- 
bud er ligeværdige. Forslagets 16 punkter 
centrerer nærmere, hvorledes uddannelserne 
skal tilrettelægges for at kunne leve op til 
kravet om ligeværdighed. 

Således skal den enkelte elev tilbydes en 
reel mulighed for at kunne vælge mellem 
flere ungdomsuddannelser inden for en rime - 
lig afstand fra sin bopæl. Dette forudsætter, 
at der gennemføres en øget udbygning og 
geografisk spredning af de enkelte uddannel- 
ser, hvilket i særlig grad gælder for erhvervs- 
uddannelserne. 

Samtidig skal uddannelserne tilrettelægges 
mere smidigt, således at der åbnes mulighed 
for indbyrdes overgangsmuligheder med 
mindst muligt tidstab. Der gennemføres en 
trinvis opbygning af uddannelserne med af- 
stigningsmuligheder, hvilket bør kombineres 
med en ret til at vende tilbage til fortsat ud- 
dannelse, når kompetencen ønskes udvidet. 
Endvidere bør alle ungdomsuddannelser give 
adgang til videregående uddannelse. 

Regeringen lægger megen vægt på, at ud- 
dannelserne lægges således til rette, at de 
også omfatter tilbud, som især kan virke til- 
trækkende på den gruppe unge, som hidtil 
ikke har modtaget nogen uddannelse efter 
folkeskolen. Der skal udøves en aktiv indsats 
i den henseende, hvilket bl. a. skal ske gen- 
nem særligt tilrettelagte indslusningskurser 
samt ved opbygningen af korterevarende ud- 
dannelsesforløb inden for EFG-uddannelser- 
ne. 

De unge, der ikke har fortsat deres uddan- 
nelsesforløb efter folkeskolen, har været sær- 
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